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88523060سرويس اجتماعي

آيا مادر خوبي هستم؟
برخي از زن ها مادر ش��دن را امري مثبت و ارزش��مند نمي دانند، اما براي 
برآورده كردن انتظار و خواس��ت ش��وهر يا خانواده ش��ان، به اين نقش تن 
مي دهند و از آنجا كه بدون ميل و رغبت شخصي در اين نقش قرار گرفته اند، 
احساس گناه مي كنند و مضطرب و نگران مي شوند.  همچنين ممكن است 
از اينكه مجبورند برخلاف ميل باطني، طبق خواست اجتماع و انتظاري كه 
ديگران از آنان به عنوان يك زن دارند، نقش��ي را قبول كنند كه تمايلي به 

پذيرفتن آن ندارند، احساس خشم كنند. 
اين گونه مادره��ا پذيرفتن نقش م��ادري را يك امر اجب��اري مي دانند كه 
جامعه، فرهنگ و به طور كلي زنانگي ش��ان به آنان تحمي��ل كرده و آن را 
مرحله  اجتناب ناپذيري از چرخه  زندگي شان مي بينند، در نتيجه مادر شدن 
براي شان امري اضطراب زا و نگران كننده خواهد بود كه مقاومتي دائمي را 
در درون شان ايجاد مي كند و آنان را وامي دارد از آن اجتناب كنند.  طبيعتاً 
چنين مادراني نمي توانند تعريف درستي از مادر خوب ارائه كنند يا حداقل 
نمي توانند آن نقش را خوب اجرا كنند.  عبدالحسين رفعتيان در كتاب »آيا 
مادر خوبي هستم؟« به پرسش هايي پيرامون مادر بودن پاسخ و اطلاعات 
جالبي در اختيارتان قرار مي دهد كه به كمك آن مي توانيد فرزندي سالم تر 

پرورش دهيد. 
اين كتاب به بلوغ عاطف��ي مادران و ابزارهاي رس��يدن ب��ه چنين بلوغي 
مي پردازد. اين مسئله بس��يار مهم است چراكه ش��رايط رواني مادر تأثير 
مستقيمي در پرورش فرزندان دارد. نكاتي كه عبدالحسين رفعتيان در اين 
كتاب صوتي مطرح مي كند به مادران كمك می كند عقايد اش��تباه عامي 
پيش��ينيان را كنار بگذارند و با روش هايي مفيد و مؤثر، فرزندان سالم تري 
تربيت كنند تا نس��ل آينده، جامعه اي پربارتر و بهتر را تشكيل دهند.  اين 
كتاب صوتي گفت وگومحور، دربردارنده  مجموعه اي از مسائلي است كه علي 
طاهري به عنوان ويراستار كتاب از دكتر عبدالحسين رفعتيان در خصوص 
»مادري كردن« مي پرسد. هر بخش از اين گفت وگو، موضوع متفاوتي دارد 
كه براي شما مشخص شده است.  اگر به تازگي مادر شده ايد يا چنين قصدي 

داريد اين كتاب مي تواند به شما كمك كند. 

روي خط زنان

زهرا چيذري 
   گفت وگو

از ديرباز تاكنون در ه�ر جغرافيا و فرهنگي 
كه پ�ا بگذاريد، قوانين و ع�رف خاصي براي 
لباس و پوش�ش وج�ود دارد؛ قوانيني كه از 
عرف و فرهنگ آن جامعه سرچشمه مي گيرد 
و اف�راد موظ�ف به رعاي�ت آن هس�تند. در 
جامعه ما هم موضوع حجاب و پوش�ش يكي 
از هنجارهاي اجتماعي اس�ت ك�ه علاوه بر 
فرهنگ و عرف از مذهب ما نشئت مي گيرد. 
اين ارزش اجتماعي و قانوني نه فقط در دين 
اس�لام و در فرهن�گ ايراني بلكه در س�اير 
اديان و فرهنگ ها هم وج�ود دارد اما از آنجا 
كه به نماد جامعه ايران اسلامي تبديل شده 
و كاركردهاي مثبت فراوان�ي براي آرامش و 
سلامت روان و امنيت اجتماعي و خانوادگي 
دارد، بس�يار مورد هجمه قرار گرفته اس�ت 
و ش�بهات گوناگوني ب�ه آن وارد مي ش�ود. 
از س�وي ديگ�ر در حوزه ه�اي فرهنگ�ي و 
حاكميتي ما با كم كاري فراوان هم در عرصه 
فرهنگ سازي و هم در عرصه اجراي قوانين 
مرتبط با حوزه حجاب و عفاف مواجهيم. اينها 
موضوعاتي اس�ت كه در گفت وگ�و با نعيمه 
اسلام لو، پژوهشگر و مدرس حوزه زن، حجاب 
و خانواده به بحث و بررسي آن پرداخته ايم. 

 خانم اسلاملو تحليل شما از وضعيت 
كنوني حجاب در جامعه چيست؟

باي��د بدانيم وضعي��ت حجاب نس��بت به كي؟ 
وضعيت حجاب به نس��بت قب��ل از انقلاب و به 
نسبت وضعيت حيا و حجاب و پوشش و عفاف 
در جامعه جهاني، بس��يار وضعيت خوبي است! 
وقتي ما در دنيايي زندگي مي كنيم كه وضعيت 
فساد اخلاقي و روابط زن و مرد به جايي رسيده 
كه انسان براي غريزه جنسي هيچ محدوديتي 
قائل نيست، همجنس بازي قانوني شده، ارتباط 
جنس��ي با كودكان، ارتباط جنسي با حيوانات 
و مسائلي از اين دس��ت را مي بينيد يا وقتي كه 
مصاديق فساد جنسي را با قبل از انقلاب مقايسه 
مي كنيد، مي بينيد كه خيل��ي وضعيت بهتري 
داريم. س��ينماي امروز ما به نس��بت سينماي 
قب��ل از انقلاب خيلي وضعيت خوب��ي دارد، اما 
اگر به نسبت آرمان هاي اسلام و انقلاب اسلامي 
مقايسه كنيم، وضعيت خوبي نداريم. همانطور 
كه مي دانيد يكي از اهداف اصلي انقلاب اسلامي 
تش��كيل حكومت اس��لامي و اج��راي احكام 
اجتماعي دين بود و يكي از اساسي ترين احكام 
اجتماعي دين همين مسئله حجاب است. بله ما 
نسبت به آرمان هاي مان وضعيت نامناسبي داريم 

و بايد خيلي از اين جلوتر می بوديم. 
چرا به وضعيت امروز رسيده ايم؟

اينكه چ��را به وضعيت كنوني رس��يده ايم چند 
علت دارد. مسئله حجاب و عفاف به يك حقيقت 
مسلم در وجود انسان بازمي گردد كه آن غريزه 
جنسي و ميل به جنس مخالف است. اين مسئله 
اساس شكل گيري خانواده، توليد نسل و اساس 
شكل گيري عشق در دنياست. در تاريخ جهان 
عشق از جنس عشق زن و مرد، عشقي از جنس 
مادر و فرزند و عش��قي از جنس پدر و فرزند را 
داريم كه امري غريزي است، اما اين غريزه گاهي 
از درون انسان را به ش��كل غيرطبيعي خودش 
دعوت مي كند كه همان دلب��ري، جلوه گري و 
تن نمايي اس��ت؛ ميل به ديده شدن انحرافي در 
زنان، اين يك واقعيت دروني است. از بيرون هم 
در جهان مدرن و دنياي م��ادي، چون واقعيت 
اصلي فارغ از دنياي معنويات و آخرت اس��ت و 
اتصالش با خدا قطع ش��ده، هر چيزي كه بتواند 
براي انسان لذت بخش باشد، حتي كثيف ترين 
چيزه��ا اصال��ت پيدا مي كن��د. بر اين اس��اس 
مي بينيد كه در دنياي غرب كثيف ترين روابط 
همچون رابطه انس��ان با حيوان در بحث روابط 
جنسي اصالت پيدا مي كند، زيرا انسان رها شده 
از خدا به دنبال اين است كه به لذت برسد و هر 
چيزي كه برايش لذت داشته باشد، اصالت دارد، 
هر چند به اين لذت نمي رس��د و هر قدر جلوتر 
می رود غمگين تر و ناكام تر مي شود!  در دنياي 
مادي غرب ارتباط جنسي بدون قيد و بند را به 
عنوان ارزش مطرح مي كنند. دش��منان اسلام 
و انقلاب اسلامي افرادي هس��تند كه با مبناي 
مادي گرايي زندگي مي كنند و به دنبال ترويج 
تمدن خودشان هستند. مشخصاً شما مي بينيد 
از ابتداي انقلاب اس��لامي يك��ي از موضوعاتي 
كه روي آن تمركز شده، مس��ئله حجاب است. 
ما تهاجم نظامي، تهاجم اقتصادي، تحريم ها و 
محروميت هاي اقتصادي را داشته ايم، اما ابعاد 
مختلف فشارهايي كه در طول تاريخ چهل وچند 
س��اله پس از انقلاب به ايران وارد ش��ده است، 
گاهي كم و زياد ش��ده و ميزان فش��اري كه بر 
كشور در اين زمينه ها وارد مي شود، تغيير كرده 
است. تنها چيزي كه هميش��ه طي اين سال ها 
وجود داشته تهاجم فرهنگي بوده است. پرچم 
اصلي تهاجم فرهنگي هم مبارزه با حيا، حجاب 

و عفاف است. 

چرا از نگاه ش�ما پرچم اصلي تهاجم 
فرهنگ�ي مبارزه ب�ا حي�ا و حجاب و 

عفاف است؟
 اين موارد اساس خانواده است. دشمنان از بيرون 
دائم نقش��ه مي كش��ند و لحظه اي نيست كه به 
اين مس��ئله فكر نكنند كه بتوانند حجابي را كه 
بر س��ر زنان ايراني اس��ت، عقب تر بكشند، پس 
ما با عوامل دروني و بيروني در مس��ئله حجاب 
مواجهيم. عوامل داخلي نهادهاي متولي فرهنگ 
در جامعه هستند؛ نهاد دين كه حوزه و روحانيت 
است، نهاد حكومت اسلامي كه مسئولان كشور 
هستند و نهاد مردم كه متعين جامعه هستند و 
در ترويج دين و حجاب كم كاري كرده اند. اين به 
چه معناس��ت؟ يعني ما در حوزه فرهنگ سازي 
ايجابي و هم در حوزه س��لبي و قوانين بازدارنده 
كوتاهي ه��اي بس��يار فاحش��ي را مي بينيم. در 
تبليغ ارزش حجاب بسيار كم كاري شده است. 
آن ه��م در مقاب��ل هجمه هايي كه دش��من در 
اين زمينه دارد و ارزش هاي��ي كه در دنيا مطرح 
مي ش��ود؛ جلوه گ��ري، تن نماي��ي و ارزش هاي 
نامناس��ب، در برابرش تبيين مسئله حجاب به 
شدت كم بوده و يك جاهايي اساساً به اسم دفاع 
از حجاب ضدتبليغ بوده است، آن هم در دنيايي 
كه ۷۰درصد از كساني كه به اسلام گرايش پيدا 
مي كنند و مسلمان مي ش��وند، زن ها هستند و 
خيلي از اين زن ها مي گويند ما از احكام اس��لام 
از حجاب خوش مان آمد چراك��ه حجاب باعث 
كرام��ت زن مي ش��ود، حتي زناني هس��تند كه 
مسلمان نمي شوند اما حجاب اسلامي را انتخاب 
مي كنند. در دنيايي ك��ه ارزش حجاب به عنوان 
يك برگ برنده و يك مزيت دين كه در همه اديان 
هم وجود دارد، شناخته مي شود و ابعاد ملموس 
مادي هم دارد- ممكن است شما ابعاد ملموس 
مادي نماز خواندن را متوجه نشويد اما در رابطه با 
حجاب اينطور نيست، چون حافظ سلامت روان 
امنيت اجتماعي و آرامش خانوادگي اس��ت- در 
چنين دنيايي ما آنق��در در تبليغ دين و حجاب 
كم كاري كرده ايم كه امروز در جامعه مي بينيم 

خيلي جاها حجاب داشتن ضدارزش شده است. 
اين كوتاهي هايي كه در عرصه تبيين دين بوده در 
بسياري از جاها در عرصه قوانين هم بوده است. 

در رابطه با وضعيت كنوني اشكال كار 
را در كجا مي بينيد؟ آيا ما با خلأ قانوني 
مواجهيم يا قانون به اندازه كافي داريم 
و ريش�ه هاي اين ماجرا ب�ه كم كاري 
مسئولان و دستگاه در انجام وظايف 

قانوني شان بازمي گردد؟
به رغم اينكه برخي رس��انه ها مي خواهند وانمود 
كنند وضعيت حجاب به خاطر اين خراب شده كه با 
تندروي گشت ارشاد و سختگيري مواجه بوده ايم، 
هر چند من انكار نمي كنم ممكن است برخي جاها 
رفتارهاي نادرستي در حوزه ترويج و تبيين عفاف و 
حجاب داشته باشيم اما آنقدر كه رسانه هاي معاند 
آن را بزرگنمايي كرده و به آن ضريب داده و بزرگش 
كرده اند، نبوده اس��ت. واقعيت اين است كه ما در 
حوزه قوانين سلبي و بازدارنده در حوزه حجاب هم 
به شدت ضعف از خودمان نشان داده ايم. شما به هر 
كجاي دنيا كه برويد، مثلًا كارمندان ادارات ضوابط 

پوشش دارند. دانشگاه ها ضوابط پوشش دارند، اما 
امروز در كشور با ش��رايطي مواجهيم كه وقتي از 
يك دانشجو درباره نوع پوشش اش سؤال مي شود، 
مي گويد دلم مي خواهد اينگونه لباس بپوشم! اين 
در حالي است كه دانشجوي ما بايد بداند هر كجا 
كه وارد مي شود، ضوابط خودش را دارد و ضوابط 
پوش��ش در دانش��گاه با ميهماني و عروسي فرق 
مي كند. متأس��فانه ما در اجراي قوانين و ضوابط 
پوشش كه در تمام دنيا وجود دارد، ضعيف عمل 
كرده ايم. قاعدتاً قوانين پوش��ش در هر كش��وري 
متناسب با فرهنگ و شرايط اجتماعي خودشان 
است. ضوابط پوشش در ژاپن با امريكا فرق مي كند 
همچنان كه اسپانيا و عربس��تان هر كدام ضوابط 
پوشش خودشان را دارند، حتي ممكن است در يك 
كشور ضوابط پوش��ش در يك دانشگاه با دانشگاه 
ديگر، يك منطقه با يك منطقه ديگر و اداره اي با 
اداره ديگر فرق كند. مبناي اين قوانين احكام الهي 
است و عرف و فرهنگ جامعه مي تواند در كنارش 
قرار بگيرد. در جامعه اي كه مردم براي اجراي احكام 
الهي قيام كردند و جان دادند و هنوز هم اين روند 
ادامه دارد، متأسفانه متوليان قانون و فرهنگي ما 
آنقدر كم كاري كرده اند كه هم قانون بودن حجاب 
و مواجهه قانوني با افراد متخلف خوب تبيين نشده 
است و هم در حوزه فرهنگ سازي و هم در حوزه 
عوامل بازدارنده و قواني��ن كم كاري هايي صورت 

گرفته است. 
با عنايت به ريشه هاي فرهنگي مسئله 
حج�اب در جامعه در ش�رايط كنوني 
براي بهب�ود اوض�اع فرهنگي جامعه 
و دسترس�ي به وضعيت قاب�ل قبول 

حجاب چه كار مي توان كرد؟
راهكار ح��ل اين معضل تمرك��ز متخصصان در 
هر دو حوزه س��لبي و ايجابي اس��ت. م��ا دو بال 
داريم؛ هدايت اف��كار و مديريت رفتار. همچنين 
در اينجا بايد بحث جهاد تبيي��ن را مطرح كرد. 
تبيي��ن كاركرده��اي حجاب، تبيي��ن مضرات 
فرهنگ بي حجابي، تبيي��ن تأثيرات بي حجابي 
يا حجاب روي س��لامت روان و آرامش خانواده 
و امنيت اجتماعي، بالا رفتن راندمان درس��ي و 
ابعاد مختلفي كه بايد از س��وی رسانه ها و همه 
متوليان سه گانه اي كه عرض كردم- نهاد دين، 
نهاد حكومت و نهاد مردم- انجام شود. از سوي 
ديگر قاطعيت در اجراي قوانين بازدارنده اي كه 
درباره ضوابط پوشش و روابط زن و مرد در كشور 
ما وجود دارد، مهم اس��ت. بايد به صورت قاطع 
روي اين قوانين تمركز و اجرا شود. فارغ از اينكه 
افراد چ��ه اعتقاداتي دارند، ف��ارغ از اينكه از چه 
چيزي خوش شان مي آيد يا خوش شان نمي آيد، 
قوانين پوش��ش بايد مانند كشورهاي ديگر اجرا 
شود. كش��ورهايي كه براي خودشان اوج آزادي 
و ليبراليسم را تعريف كرده اند هم قوانين مربوط 
به پوش��ش را قاطعانه اجرا مي كنند. حالا ما در 
كشورمان با حكومتي مواجه هستيم كه قوانين 
اعلامي الهي و اس��لامي را موظف است اجرايي 
كند، خصوصاً قوانين اجتماعي و از س��وي ديگر 
بالا بردن فهم اجتماعي براي اجرا كردن قوانين 
و تبيين مسئله حجاب و تقويت باورها و نقش آن 
در عرصه هاي مختلف راهكار اصلي است تا نظام 
هنجاري كه امروز شيب آن برعكس شده است، 
يعني بي حجابي ارزش ش��ده و اهميت حجاب 
ديده نمي ش��ود، باي��د اصلاح ش��ود و اين نظام 

ارزشي ترميم شود. 
در مقاب�ل اين نگاه ش�ما ع�ده اي بر 
اين باورند مس�ئله حجاب موضوعي 
فرهنگي است و نمي توان آن را با بگير 
و ببند و اقدامات انتظامي مديريت كرد 
چراكه اينجا با نظام باورهاي مردم سر 
و كار داريم. پاسخ ش�ما به اين انتقاد 

چيست؟

هر كسي می گويد نبايد به مسئله قانون، حراست 
و مسائلي از اين دس��ت بپردازيم، ابتدايي ترين 
اصول جوامع انساني را زير سؤال برده است. هيچ 
ارزش اجتماع��ي صرفاً با فرهنگ س��ازي حاكم 
نخواهد ش��د و در كنار فرهنگ س��ازي قانون به 
كمك مي آيد. ما با فرهنگ س��ازي انگيزه و باور 
افراد را تقويت مي كنيم اما افراد متخلف يا آنهايي 
كه كار اشتباه مي كنند، لزوماً نمي دانند كارشان 
اشتباه است. در فضاي فردي، مسئوليت كار افراد 
با خودشان است اما در حوزه هاي اجتماعي حتي 
با انجام بهتري��ن كار فرهنگي بالاخ��ره افرادي 
هس��تند كه نمي خواهند زير بار اي��ن ارزش ها 
بروند! ح��الا يا دنب��ال راحتي و خوش��گذراني 
خودشان هستند يا افراد ناهنجار و آسيب ديده  
و افرادي هس��تند كه تحت فش��ار رواني بوده و 
تربيت و شرايط مناسبي نداشته اند. به هر حال 
نمي خواهند زير بار ارزش هاي اجتماعي بروند، 
بنابراين هميش��ه در كنار فرهنگ سازي قوانين 
بازدارنده اي وجود داشته اس��ت تا بتوانند رفتار 
اف��راد را مديريت كنن��د. اگر مديري��ت نكنيم، 
بحث ه��اي اجتماع��ي همچون حج��اب مانند 
احكام فردي دين مثل نماز خواندن نيست. اينجا 
كس��ي كه پوش��ش عفيفانه را رعايت نمي كند، 
فقط خودش آس��يب نمي بيند بلك��ه رفتار اين 
آدم روي ديگ��ران تأثيرگ��ذار اس��ت و ديگران 
حق دارند و حكومت وظيفه دارد به اين مسئله 

رسيدگي كند. 
بايده�ا و نبايده�اي دس�تگاه هاي 
فرهنگ س�از و ذائقه س�از در ح�وزه 

حجاب و عفاف چيست؟
فهم درست مسئله و اجراي قوانين! گاهي تصور 
مي شود دستگاه هاي فرهنگ ساز چه كار شاقي 
بايد انجام دهند! ما بهترين قوانين را در حوزه 
مسائل اجتماعي كشورمان داريم. مشكل ما در 
اجراي قوانين اس��ت. قانون ۴۲۷شوراي عالي 
انق��لاب فرهنگي و ۸۲۰ش��وراي عالي انقلاب 
فرهنگي را داريم كه از جنس فرهنگ س��ازي 
و غلبه آن در حوزه فرهنگ سازي است. همين 
قوانين و قوانين بازدارنده از سوی نهادهايي كه 
در اين حوزه وظيفه دارند، قابل اجراس��ت. در 
حالي كه وقتي سراغ نهادهاي قانوني مثل قوه 
قضائيه و نيروي انتظام��ي مي رويم، می گويند 
بايد فرهنگ سازي كنيد و وقتي سراغ نهادهاي 
فرهنگ��ي مانند ح��وزه و امث��ال آن مي رويم، 
مي گويند تا زماني كه قانون نداشته باشيم، كار 
درست نمي ش��ود! اما اگر هر جايي وظيفه اي 
كه در قانون برايش مشخص شده انجام دهد، 
مشكل حل مي شود، به شرطي كه فهم درستي 
از مسئله داشته باشند، دنبال راه فرار نباشند و 

اين مسئله براي شان دغدغه باشد. 
در بحث حجاب ما با شبهه سازي هاي 
متعددي در بين نسل جوان مواجهيم 
كه اغلب هم از طريق فضاي مجازي و 
شبكه هاي اجتماعي ترويج مي يابد. 
ش�ما در پژوهش هاي�ي كه داش�تيد 
بيشتر با كدام دس�ته از اين شبهات 
مواجه شديد و پاسخ به اينها چگونه 
بايد باشد؟ آيا بخش�ي از چالش هاي 
ام�روز حج�اب در جامعه ب�ه همين 

شبهه سازي ها باز نمي گردد؟
در خصوص شبهات يكي از اصلي ترين علل اين 
ناهنجاري ها باورهاست. در مثلث سه گانه باور، 
انگيزه و رفتار، ريشه اي ترين مسئله باورهاست، 
هر چن��د روي انگيزه ها هم زياد كار مي ش��ود و 
انگيزه ها را به بازي مي گيرند، اما نهايتاً باور است 
كه ريش��ه ها را درس��ت مي كند. ما كتابي به نام 
»بي پرده با حجاب« تدوين كرده ايم كه به تمامي 
ش��بهات در حوزه عفاف و حجاب می پردازد. در 
اين كتاب با دس��ته بندي هش��ت گانه شبهاتي 
كه در حوزه قانون حج��اب، تفاوت هاي ايران و 
غرب، مقايس��ه ايران با غرب و شبهاتي كه ناظر 
بر مقايس��ه ايران امروز با قبل از انقلاب اس��ت، 
ضعف ه��اي ش��خصيتي و آزادي روابط دختر و 
پسر و امر به معروف و نهي از منكر به آنها پاسخ 
داده ايم. بيشترين ش��بهاتي كه مطرح مي شود، 
شبهاتي است از جنس اينكه افراد به بهانه اينكه 
مي خواهند راحت باشند، مي گويند خب آقايان 
نبايد نگاه كنند، دل آدم بايد پاك باشد و مسائلي 
از اين قبيل را مطرح مي كنند اما در نهايت افراد 
نمي توانند نپذيرند كه حجاب چيز خوبي است 
و به نف��ع س��لامت روان افراد و جامع��ه، به نفع 
آرامش خانوادگ��ي و به نفع امني��ت اجتماعي 
است. اين را مي پذيرند اما در برابر قوانين حجاب 
مقاومت مي كنند و معتقدند چرا براي اين ارزش 
اجتماعي قانون گذاش��ته ش��ده و چرا آن را به 
رفراندوم نمي گذارند و از كلمه اجبار اس��تفاده 
مي كنند و می گويند چرا اجباري است كه پاسخ 
آن معلوم است:  هر رفتار اجتماعي كه بر جامعه 
اثر بگذارد  به ديگران ربط دارد  و چون به ديگران 
ربط دارد، به قانون هم ربط دارد و قانون بايد به 

كمك جامعه بيايد. 

گرايش  زن ها به اسلام  با انگيزه محجبه شدن است
گفت وگوي »جوان« با پژوهشگر و مدرس حوزه زن، حجاب و خانواده

250هزار نفر 
همچنان در صف وام ازدواج

به رغم دستور رئيس جمهور مبني بر صفر ش��دن صف وام ازدواج تا پايان 
تابستان بر اساس آخرين اطلاع كسب ش��ده همچنان ۲۵۰هزار نفر در اين 
صف منتظر دريافت وام هستند.  پيرو تأكيد رئيس جمهور چند روز بعد رئيس 
دفتر رئيس جمهور در نامه اي به رئيس كل بانك مركزي بخشي از تأكيدات 
رئيس جمهور درباره رفع موانع و مشكلات پرداخت تسهيلات ازدواج را در 
قالب دستورات پنج گانه به او ابلاغ كرد. در اين دستور تأكيد شده بود صف 
متقاضيان وام قرض الحسنه ازدواج تا پايان تابستان سال جاري بايد به صفر 
برسد، زمان معرفي به شعب بايد ۱۵روز باشد، شعب سختگيري در تضامين 
نداشته باشند و در غير اين صورت مديران متخلف پيگيري مي شوند.  حالا با 
توجه به گذشت بيش از ۲۰روز از پاييز حجت الاسلام مهدي متقي فر، مدير 
كل دفتر برنامه ريزي و توسعه اجتماعي جوانان وزارت ورزش و جوانان  در 
گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان می گويد: توقع داشتيم پس از دستور 
رئيس جمهور صف دريافت وام ازدواج كاهش پيدا كند، اما همچنان ۲۵۰هزار 

نفر در صف دريافت وام ازدواج هستند. 

 درخشيدن دختران ورزشكار 
علاوه بر افزايش كمي حضور زنان در بازي هاي هانگژو نس��بت به جاكارتا، 
امسال حدود ۳۱درصد از مدال هاي كسب ش��ده از سوی ورزشكاران ايران 
يعني تقريباً يك سوم مدال ها از سوی زنان ورزشكارمان به دست آمده است، 
ضمن آنكه اين مدال آوري در برخي رشته ها از اولين هاي تاريخ ورزش ايران 
بودند.  فاطمه قاسم پور، رئيس فراكسيون زنان مجلس با بيان اين مطلب در 
مورد حضور و مدال آوري ورزشكاران زن ايراني در مسابقات آسيايي هانگژو 
گفت: امسال شاهد افزايش كيفيت بازي هاي ورزشكاران زن، اعزام آنها در 
رشته هايي كه سابق بر اين اعزامي نداشتيم و مدال آوري شان در رشته هايي 
بود كه پيش از اين كسب مدال نداشتيم، ضمن آنكه در درجه بندي جهاني 
توانسته ايم به كيفيتي دست يابيم كه در نقش داور و ناظر نيز از ايشان دعوت 
به عمل آيد.  وي تأكيد كرد: همه اينها نش��ان دهنده سرمايه گذاري جدي 
براي توسعه ورزش زنان در سال هاي اخير، رفع موانع از پيش پاي شكوفايي 
زنان و برنامه ريزي در راستاي رشد ايش��ان است.  رئيس فراكسيون زنان و 
خانواده مجلس شوراي اس��لامي ادامه داد: يكي از مس��يرهايي كه پس از 
انقلاب اسلامي با ملاحظات فرهنگي پيگيري شد و در قانونگذاري نيز خود را 
نشان داد، ورزش زنان است كه خوشبختانه امروز شاهد درخشيدن دختران 
ورزشكار در اين مسير هس��تيم، البته همچنان لازم است برنامه ريزي هاي 

جدي تري براي حضور زنان ورزشكار و رشد آنها داشته باشيم.
 

 تنها 2 تا 3درصد خانواده ها 
»مشاوره پيش از ازدواج« دريافت مي كنند

علي فتحي آشتياني، رئيس سازمان نظام روانشناسي و مشاوره كشور با بيان 
اينكه ارتقاي سطح سواد س��لامت رواني، آموزش و مشاوره پيش از ازدواج 
بر اساس الگوهاي ايراني- اسلامي بايد در دس��تور كار ما قرار گيرد، گفت: 
درصدي از خانواده ها مش��اوره پيش از ازدواج مي گيرند اما اين امر كفايت 
نمي كند. اين درصد خيلي كم و ش��ايد ۲ تا ۳ درصد و در خوشبينانه ترين 

حالت ۱۰درصد است. 

ويترين

ما در حوزه قوانين سلبي و بازدارنده در 
حوزه حجاب به شدت ضعف از خودمان 
نشان داده ايم. شما به هر كجاي دنيا كه 
برويد، مثلًا كارمن�دان ادارات ضوابط 
پوش�ش دارن�د. دانش�گاه ها ضوابط 
پوش�ش دارند، اما امروز در كش�ور با 
ش�رايطي مواجهيم كه وقت�ي از يك 
دانشجو درباره نوع پوشش اش سؤال 
مي ش�ود، مي گوي�د دل�م مي خواهد 
اينگونه لباس بپوش�م! اي�ن در حالي 
است كه دانشجوي ما بايد بداند هر كجا 
كه وارد مي شود، ضوابط خودش را دارد


